

En français ci-dessous

En español abajo



Reclaiming Our Food System: 4 principles to prioritise

By the Scaling Up Nutrition Civil Society Network

Our relationship with food is dangerously imbalanced. It is a stark reality that, despite producing enough food globally, 30 percent of the world population were moderately or severely food insecure in 2022 according to [the 2023 The State of Food Security and Nutrition in the World report](#). A staggering 3.1 billion, cannot afford a healthy diet. Meanwhile, we waste one-third of all the food we produce, squandering the precious natural resources that went into its cultivation. This wastefulness is not only morally indefensible – it is also environmentally unsustainable.

Our food and agricultural systems have gone astray, focusing on quantity over quality. We incentivise farmers to produce monocrops, depleting vital resources, while disregarding the nutritional value and diversity needed for a balanced diet. This reckless approach to food production not only jeopardises our nutrition but also fuels land degradation, climate change, and extreme weather events.

The time for change is now. Two years after the United Nations (UN) Food Systems Summit, the UN Food Systems Stocktaking moment, scheduled to take place at the headquarters of the Food and Agriculture Organisation in Rome, Italy, from 24 to 26 July 2023, presents a pivotal opportunity to catalyse change through robust multistakeholder collaboration.

We, the [Scaling up Nutrition Civil Society Network](#), representing a global network of over 4,500 organisations dedicated to improving nutrition and advocating for the transformation of food systems, declare our unwavering commitment to building fair, resilient, and equitable food systems. We call upon governments, UN agencies, private sector, civil society, and all stakeholders involved in nutrition and food systems to prioritise these fundamental principles:

1. Strengthen Local & Sustainable Food Systems

It is time to support and uplift local food production, processing, and consumption. By investing in local systems, we enhance resilience and ensure equitable access to nutritious foods while reducing waste. This approach fosters self-reliance and strengthens the fabric of our communities.

To achieve this, we must promote agroecological and indigenous practices that enhance biodiversity, soil health, and water conservation. These sustainable practices not only mitigate the impacts of climate change but also safeguard nutrition

and the delicate balance of our ecosystems. There is also a need to actively support and strengthen transport chains and storage facilities for locally produced food, in order to improve the efficiency and accessibility of local food distribution and make it a viable and competitive option.

Moreover, addressing trade inequities that make imports cheaper than local production is crucial. This can be achieved through policy measures that level the playing field for local producers, such as fair trade agreements and tariffs that discourage excessive reliance on imported goods. By encouraging consumers to choose locally sourced products, we can create a demand-driven incentive for the growth of local food systems.

In doing so, we not only bolster our local economies but also reduce the carbon footprint associated with long-distance transportation of food. Additionally, by investing in local food processing facilities, we add value to raw produce, making it more competitive in the market and reducing the need for importing processed foods.

By taking a comprehensive approach to support local food production and tackle transportation and trade disparities, we can foster a more sustainable and resilient food system. This shift towards prioritizing local agroecological practices and equitable trade will not only benefit the environment but also contribute to the well-being of our communities and create a stronger foundation for the future of food security.

2. Transform Food Environments

We must embark on a transformative journey to reshape our food environments, making healthy diets affordable, accessible, and undeniably appealing. This calls for comprehensive efforts to educate and empower individuals about nutrition, promote healthy diets and enforce regulations that contribute to enhanced nutrition outcomes.

Promoting breastfeeding and implementing the International Code of Marketing of Breast-Milk Substitutes (BMS Code) is particularly essential in this regard. Breast milk, unlike substitutes, provides all necessary nutrients for infants and supports their optimal development with zero environmental footprint. It offers protection against illnesses, fosters closeness with the mother, and benefits both mother and child. Breastfeeding is a powerful, sustainable and cost-effective public health intervention, serving as our “primary food system”.

It is equally crucial to invest in nutritional education through mass media campaigns, school-meal programmes, workplaces, and health centres. Sustainable and nutritious school feeding programmes can serve as a powerful catalyst to enhance children's dietary quality, positively impacting their academic performance. Moreover, it offers a valuable opportunity to provide practice-based nutrition education, equipping children with lifelong knowledge that benefits both themselves and their communities.

Improving food environments is nevertheless not possible without limiting unhealthy food marketing. Reducing sugar, salt, and trans-fat through legislation and clear front-of-pack labels are also crucial steps, as well as enforcing fortification legislation to prevent micronutrient deficiencies for children and adults alike.

In addition, it is imperative to ensure that nutrition and food security are embedded in social protection packages, recognizing the importance of addressing food access and availability for vulnerable populations, including through initiatives such as cash transfers, food vouchers, and targeted support programs, which can play a critical role in ensuring that all individuals and families have access to adequate and nutritious food, particularly during times of crisis or vulnerability.

By working together, we can reshape our food environments, empower individuals to make healthier choices, and build a future where nutritious diets are accessible to all.

3. Recognise the Role of Civil Society

Civil Society is the heartbeat of change. It is through the power of collective action that we can transform food systems and ensure fairness, resilience, and equity. The involvement of Civil Society organisations is not just desirable; it is essential. Their expertise, advocacy, and community engagement are the catalysts for driving meaningful transformation.

We call upon governments, donors and all stakeholders to not only recognise but also value the crucial role that Civil Society organisations play in this journey. They are the bridge that connects traditional wisdom with scientific knowledge, enabling the implementation of locally driven solutions. To unlock their full potential, it is imperative to provide them with the necessary support and funding. By empowering Civil Society, we empower the voices of the marginalised and vulnerable, ensuring that their needs and aspirations are heard and addressed.

Promising interventions led by young people and civil society are sprouting around the world. From a BMS Code monitoring tool developed by the Civil Society Alliance in Zimbabwe to a mobile app to protect children and families from the harmful impact of unhealthy food marketing in Vietnam, through to a women leaders for development programme to improve the WASH and nutrition outcomes in Madagascar, [civil society is bringing about lasting change in people's lives.](#)

4. Hold commitment-makers to account

Finally, as we navigate the complex challenges of reshaping our food systems, monitoring and evaluating the actions and commitments of all stakeholders is essential. Together, [we are all accountable](#) for fostering positive change that benefits everyone. This requires transparency, data-driven assessments, and mechanisms for engagement and participation. It also entails reviewing existing commitments and aligning them with country policy and plans, particularly with the Food Systems Transformation Pathways that were developed as part of the United Nations Food Systems Summit where applicable.

Acknowledging the significant role of the private sector within food systems, it is imperative to address potential conflicts of interest that may arise. We call for the development of a strong corporate accountability framework which could be a powerful tool for governments to engage effectively with businesses within their own countries and to hold large multinational companies accountable for their actions, ensuring that private sector contributions align with the goals of fair, resilient, and equitable food systems.

As we gather virtually and in person around the UN Food Systems Stocktaking moment, let our voices rise together, demanding fair, resilient, and equitable food systems for the well-being of humanity and the sustainability of our world. We must seize this opportunity to ignite change and forge a future where nutritious food is a right, not a privilege - a future where no one goes hungry and where our food systems actually nurture the health of our planet.

Reconquérir notre système alimentaire : 4 principes à prioriser

Par le Réseau de la société civile pour le renforcement de la nutrition

Notre relation avec la nourriture est dangereusement déséquilibrée. Malgré la production de nourriture suffisante à l'échelle mondiale, 30 pour cent de la population mondiale était en situation d'insécurité alimentaire modérée ou grave en 2022, selon le rapport 2023 L'état de la sécurité alimentaire et de la nutrition dans le monde ([SOFI report](#)). Un stupéfiant 3,1 milliards, ne peut pas se permettre une alimentation saine. Pendant ce temps, nous gaspillons un tiers de toute la nourriture que nous produisons, gaspillant les précieuses ressources naturelles qui ont servi à sa culture. Ce gaspillage n'est pas seulement moralement indéfendable, il est également non durable sur le plan environnemental.

Nos systèmes alimentaires et agricoles se sont égarés, privilégiant la quantité à la qualité. Nous encourageons les agriculteurs à produire des monocultures, épuisant ainsi les ressources vitales, tout en ignorant la valeur nutritionnelle et la diversité nécessaires à une alimentation équilibrée. Cette approche irresponsable de la production alimentaire met non seulement en péril notre nutrition, mais alimente également la dégradation des terres, le changement climatique et les phénomènes météorologiques extrêmes.

Le temps du changement est venu. Deux ans après le Sommet des Nations Unies sur les systèmes alimentaires (ONU), le moment du bilan des systèmes alimentaires des Nations Unies, prévu au siège de l'Organisation des Nations Unies pour l'alimentation et l'agriculture (FAO) à Rome, en Italie, du 24 au 26 juillet 2023, offre une occasion cruciale de catalyser le changement grâce à une collaboration multipartite solide.

Nous, le Réseau de la société civile pour le renforcement de la nutrition, représentant un réseau mondial de plus de 4 500 organisations dédiées à l'amélioration de la nutrition et plaident pour la transformation des systèmes alimentaires, déclarons notre engagement inébranlable à construire des systèmes alimentaires justes, résilients et équitables. Nous appelons les gouvernements, les agences des Nations Unies, le secteur privé, la société civile et toutes les parties prenantes impliquées dans la nutrition et les systèmes alimentaires à donner la priorité à ces principes fondamentaux :

1. Renforcer les systèmes alimentaires locaux et durables

Il est temps de soutenir et d'améliorer la production, la transformation et la consommation alimentaires locales. En investissant dans les systèmes locaux, nous

améliorons la résilience et assurons un accès équitable à des aliments nutritifs tout en réduisant le gaspillage. Cette approche favorise l'autonomie et renforce le tissu de nos communautés.

Pour y parvenir, nous devons promouvoir des pratiques agroécologiques et autochtones qui améliorent la biodiversité, la santé des sols et la conservation de l'eau. Ces pratiques durables atténuent non seulement les impacts du changement climatique, mais pré servent également la nutrition et l'équilibre délicat de nos écosystèmes. Il est par ailleurs nécessaire de soutenir et renforcer activement les chaînes de transport et les installations d'entreposage des aliments produits localement, afin d'améliorer l'efficacité et l'accessibilité de la distribution alimentaire locale et en faire une option viable et concurrentielle.

En outre, il est essentiel de s'attaquer aux inégalités commerciales qui rendent les importations moins chères que la production locale. Cet objectif peut être atteint grâce à des mesures politiques qui uniformisent les règles du jeu pour les producteurs locaux, telles que des accords commerciaux équitables et des droits de douane qui découragent une dépendance excessive à l'égard des produits importés. En encourageant les consommateurs à choisir des produits locaux, nous pouvons créer une incitation axée sur la demande pour la croissance des systèmes alimentaires locaux.

Ce faisant, nous renforçons non seulement nos économies locales, mais nous réduisons également l'empreinte carbone associée au transport des aliments sur de longues distances. De plus, en investissant dans des installations locales de transformation des aliments, nous ajoutons de la valeur aux produits bruts, ce qui les rend plus compétitifs sur le marché et réduit le besoin d'importer des aliments transformés.

En adoptant une approche globale pour soutenir la production alimentaire locale et lutter contre les disparités en matière de transport et de commerce, nous pouvons favoriser un système alimentaire plus durable et résilient. Cette évolution vers la priorisation des pratiques agroécologiques locales et du commerce équitable profitera non seulement à l'environnement, mais contribuera également au bien-être de nos communautés et créera une base plus solide pour l'avenir de la sécurité alimentaire.

2. Transformer les environnements alimentaires

Nous devons entreprendre une profonde transformation pour remodeler nos environnements alimentaires, en rendant les régimes alimentaires sains abordables, accessibles et indéniablement attrayants. Cela nécessite des efforts globaux pour éduquer et responsabiliser les individus sur la nutrition, promouvoir une alimentation saine et appliquer les réglementations qui contribuent à améliorer la nutrition des personnes.

La promotion de l'allaitement maternel et la mise en œuvre du Code international de commercialisation des substituts du lait maternel (Code BMS) sont particulièrement

essentielles à cet égard. Le lait maternel, contrairement aux substituts, fournit tous les nutriments nécessaires aux nourrissons et favorise leur développement optimal, le tout, sans aucune empreinte environnementale. Il offre une protection contre les maladies, favorise la proximité avec la mère et profite à la fois à la mère et à l'enfant. L'allaitement maternel est une intervention de santé publique puissante, durable et rentable, qui nous sert de « système alimentaire primaire ».

Il est tout aussi crucial d'investir dans l'éducation nutritionnelle par le biais de campagnes médiatiques, de programmes de repas scolaires, de lieux de travail et de centres de santé. Des programmes d'alimentation scolaire durables et nutritifs peuvent servir de puissant catalyseur pour améliorer la qualité de l'alimentation des enfants, ce qui a un impact positif sur leurs résultats scolaires. En outre, il offre une occasion précieuse de fournir une éducation nutritionnelle basée sur la pratique, en dotant les enfants de connaissances qui leur profiteront tout au long de la vie, ainsi qu'à leurs communautés.

L'amélioration de l'environnement alimentaire n'est néanmoins pas possible sans limiter la commercialisation des aliments malsains. La réduction du sucre, du sel et des gras trans par le biais d'une législation et d'étiquettes claires sur le devant de l'emballage sont également des étapes cruciales, ainsi que l'application de la législation sur l'enrichissement pour prévenir les carences en micronutriments chez les enfants et les adultes.

En outre, il est impératif de veiller à ce que la nutrition et la sécurité alimentaire soient intégrées dans les programmes de protection sociale, en reconnaissant l'importance d'améliorer l'accès et la disponibilité des aliments pour les populations vulnérables, notamment par le biais d'initiatives telles que les transferts monétaires, les bons alimentaires et les programmes d'appui ciblés, qui peuvent jouer un rôle essentiel pour garantir à tous les individus et à toutes les familles l'accès à une alimentation adéquate et nutritive, en particulier en temps de crise ou de vulnérabilité.

En travaillant ensemble, nous pouvons remodeler nos environnements alimentaires, donner aux individus les moyens de faire des choix plus sains et bâtir un avenir où les régimes nutritifs sont accessibles à tous.

3. Reconnaître le rôle de la société civile

La société civile est le cœur du changement. C'est grâce au pouvoir de l'action collective que nous pouvons transformer les systèmes alimentaires et assurer la justice, la résilience et l'équité. La participation des organisations de la société civile n'est pas seulement souhaitable; elle est essentielle. Leur expertise, leur plaidoyer et leur engagement communautaire sont les catalyseurs d'une transformation significative.

Nous appelons les gouvernements, les donateurs et toutes les parties prenantes non seulement à reconnaître, mais aussi à valoriser le rôle crucial que jouent les organisations de la société civile dans ce processus. Ces organisations sont le pont

qui relie la sagesse traditionnelle aux connaissances scientifiques, permettant la mise en œuvre de solutions locales. Pour libérer leur plein potentiel, il est impératif de leur fournir le soutien et le financement nécessaires. En responsabilisant la société civile, nous donnons une voix aux personnes marginalisées et vulnérables, en veillant à ce que leurs besoins et aspirations soient entendus et pris en compte.

Des interventions prometteuses menées par les jeunes et la société civile fleurissent dans le monde entier. D'un outil de suivi du Code BMS développé par l'Alliance de la société civile au Zimbabwe à une application mobile pour protéger les enfants et les familles de l'impact néfaste du marketing alimentaire malsain au Vietnam, en passant par un programme de femmes leaders pour le développement visant à améliorer les résultats en matière d'eau, d'assainissement et d'hygiène et de nutrition à Madagascar, [la société civile apporte des changements durables dans la vie des gens.](#)

4. Demander des comptes aux responsables

Enfin, alors que nous faisons face aux défis complexes de la refonte de nos systèmes alimentaires, le suivi et l'évaluation des actions et des engagements de toutes les parties prenantes sont essentiels. Ensemble, [nous avons tous la responsabilité](#) de favoriser un changement positif qui profite à tous. Cela nécessite de la transparence, des évaluations fondées sur des données et des mécanismes d'engagement et de participation. Cela implique également d'examiner les engagements existants et de les aligner sur les politiques et les plans nationaux, en particulier sur les feuilles de route pour la transformation des systèmes alimentaires qui ont été élaborées dans le cadre du Sommet des Nations Unies sur les systèmes alimentaires, le cas échéant.

Reconnaissant le rôle important du secteur privé dans les systèmes alimentaires, il est impératif de s'attaquer aux conflits d'intérêts potentiels qui pourraient survenir. Nous appelons de nos voeux l'élaboration d'un cadre solide de responsabilisation des entreprises qui pourrait être un outil puissant permettant aux gouvernements de s'engager efficacement auprès des entreprises de leur propre pays et de tenir les grandes entreprises multinationales responsables de leurs actions, en veillant à ce que les contributions du secteur privé s'alignent sur les objectifs de systèmes alimentaires justes, résilients et équitables.

Alors que nous nous réunissons virtuellement et en personne autour du moment du bilan des systèmes alimentaires des Nations Unies, laissons nos voix s'élever ensemble, exigeant des systèmes alimentaires justes, résilients et équitables pour le bien-être de l'humanité et la durabilité de notre monde. Nous devons saisir cette occasion pour susciter le changement et forger un avenir où l'alimentation nutritive est un droit, pas un privilège - un avenir où personne ne souffre de la faim et où nos systèmes alimentaires nourrissent réellement la santé de notre planète.

Recuperar nuestro sistema alimentario: 4 principios para priorizar

Por la Red de la Sociedad Civil para el Fomento de la Nutrición

Nuestra relación con la comida está peligrosamente desequilibrada. Es una cruda realidad que, a pesar de producir suficientes alimentos a nivel mundial, el 30 por ciento de la población mundial padecía inseguridad alimentaria moderada o grave en 2022, según el informe El estado de la seguridad alimentaria y la nutrición en el mundo de 2023 ([SOFI report](#)). La asombrosa cifra de 3.100 millones no puede permitirse una dieta saludable. Mientras tanto, desperdiciamos un tercio de todos los alimentos que producimos, desperdimando los preciosos recursos naturales que se destinaron a su cultivo. Este despilfarro no solo es moralmente indefendible, sino que también es ambientalmente insostenible.

Nuestros sistemas alimentarios y agrícolas se han extraviado, centrándose en la cantidad sobre la calidad. Incentivamos a los agricultores a producir monocultivos, agotando recursos vitales, sin tener en cuenta el valor nutricional y la diversidad necesarios para una dieta equilibrada. Este enfoque imprudente de la producción de alimentos no solo pone en peligro nuestra nutrición, sino que también alimenta la degradación de la tierra, el cambio climático y los fenómenos meteorológicos extremos.

El momento del cambio es ahora. Dos años después de la Cumbre de las Naciones Unidas sobre los Sistemas Alimentarios, el momento del balance de los sistemas alimentarios de las Naciones Unidas, programado para celebrarse en la sede de la Organización de las Naciones Unidas para la Alimentación y la Agricultura en Roma, Italia, del 24 al 26 de julio de 2023, presenta una oportunidad fundamental para catalizar el cambio a través de una sólida colaboración de múltiples partes interesadas.

Nosotros, la Red de la Sociedad Civil para el Fomento de la Nutrición, que representamos una red mundial de más de 4.500 organizaciones dedicadas a mejorar la nutrición y abogar por la transformación de los sistemas alimentarios, declaramos nuestro compromiso inquebrantable de construir sistemas alimentarios justos, resilientes y equitativos. Hacemos un llamamiento a los gobiernos, las agencias de la ONU, el sector privado, la sociedad civil y todas las partes interesadas involucradas en la nutrición y los sistemas alimentarios para que prioricen estos principios fundamentales:

1. Fortalecer los sistemas alimentarios locales y sostenibles

Es hora de apoyar y elevar la producción, el procesamiento y el consumo local de alimentos. Al invertir en sistemas locales, mejoramos la resiliencia y garantizamos el acceso equitativo a alimentos nutritivos al tiempo que reducimos el desperdicio. Este enfoque fomenta la autosuficiencia y fortalece el tejido de nuestras comunidades.

Para lograr esto, debemos promover prácticas agroecológicas e indígenas que mejoren la biodiversidad, la salud del suelo y la conservación del agua. Estas prácticas sostenibles no solo mitigan los impactos del cambio climático, sino que también salvaguardan la nutrición y el delicado equilibrio de nuestros ecosistemas. También es necesario apoyar y fortalecer activamente las cadenas de transporte y las instalaciones de almacenamiento de alimentos producidos localmente, a fin de mejorar la eficiencia y accesibilidad de la distribución local de alimentos y convertirla en una opción viable y competitiva.

Además, es crucial abordar las desigualdades comerciales que hacen que las importaciones sean más baratas que la producción local. Esto puede lograrse a través de medidas de política que niveleen el campo de juego para los productores locales, como acuerdos de comercio justo y aranceles que desalienten la dependencia excesiva de los bienes importados. Al alentar a los consumidores a elegir productos de origen local, podemos crear un incentivo impulsado por la demanda para el crecimiento de los sistemas alimentarios locales.

Al hacerlo, no solo reforzamos nuestras economías locales, sino que también reducimos la huella de carbono asociada con el transporte de alimentos a larga distancia. Además, al invertir en instalaciones locales de procesamiento de alimentos, agregamos valor a los productos crudos, haciéndolos más competitivos en el mercado y reduciendo la necesidad de importar alimentos procesados.

Al adoptar un enfoque integral para apoyar la producción local de alimentos y abordar las disparidades en el transporte y el comercio, podemos fomentar un sistema alimentario más sostenible y resiliente. Este cambio hacia la priorización de las prácticas agroecológicas locales y el comercio equitativo no solo beneficiará al medio ambiente, sino que también contribuirá al bienestar de nuestras comunidades y creará una base más sólida para el futuro de la seguridad alimentaria.

2. Transforme los entornos alimentarios

Debemos embarcarnos en un viaje transformador para remodelar nuestros entornos alimentarios, haciendo que las dietas saludables sean asequibles, accesibles e innegablemente atractivas. Esto requiere esfuerzos integrales para educar y empoderar a las personas sobre nutrición, promover dietas saludables y hacer cumplir las regulaciones que contribuyen a mejorar los resultados nutricionales.

La promoción de la lactancia materna y la aplicación del Código Internacional de Comercialización de Sucedáneos de la Leche Materna (Código BMS) son particularmente esenciales a este respecto. La leche materna, a diferencia de los

sustitutos, proporciona todos los nutrientes necesarios para los bebés y apoya su desarrollo óptimo con una huella ambiental cero. Ofrece protección contra enfermedades, fomenta la cercanía con la madre y beneficia tanto a la madre como al niño. La lactancia materna es una intervención de salud pública poderosa, sostenible y rentable, que sirve como nuestro "sistema alimentario primario".

Es igualmente crucial invertir en educación nutricional a través de campañas en los medios de comunicación, programas de comidas escolares, lugares de trabajo y centros de salud. Los programas de alimentación escolar sostenibles y nutritivos pueden servir como un poderoso catalizador para mejorar la calidad de la dieta de los niños, lo que repercute positivamente en su rendimiento académico. Además, ofrece una valiosa oportunidad para proporcionar educación nutricional basada en la práctica, equipando a los niños con conocimientos de por vida que los benefician tanto a ellos como a sus comunidades.

Sin embargo, no es posible mejorar los entornos alimentarios sin limitar la comercialización de alimentos poco saludables. Reducir el azúcar, la sal y las grasas trans a través de la legislación y las etiquetas claras en la parte frontal del paquete también son pasos cruciales, así como hacer cumplir la legislación de fortificación para prevenir las deficiencias de micronutrientes para niños y adultos por igual.

Además, es imperativo garantizar que la nutrición y la seguridad alimentaria estén integradas en los paquetes de protección social, reconociendo la importancia de abordar el acceso y la disponibilidad de alimentos para las poblaciones vulnerables, incluso a través de iniciativas como transferencias de efectivo, cupones de alimentos y programas de apoyo específicos, que pueden desempeñar un papel fundamental para garantizar que todas las personas y familias tengan acceso a alimentos adecuados y nutritivos, particularmente en tiempos de crisis o vulnerabilidad.

Al trabajar juntos, podemos remodelar nuestros entornos alimentarios, capacitar a las personas para que tomen decisiones más saludables y construir un futuro donde las dietas nutritivas sean accesibles para todos.

3. Reconocer el papel de la sociedad civil

La sociedad civil es el latido del corazón del cambio. Es a través del poder de la acción colectiva que podemos transformar los sistemas alimentarios y garantizar la justicia, la resiliencia y la equidad. La participación de las organizaciones de la sociedad civil no solo es deseable; es esencial. Su experiencia, defensa y participación comunitaria son los catalizadores para impulsar una transformación significativa.

Hacemos un llamamiento a los gobiernos, los donantes y todas las partes interesadas para que no solo reconozcan, sino que también valoren el papel crucial que desempeñan las organizaciones de la sociedad civil en este viaje. Son el puente que conecta la sabiduría tradicional con el conocimiento científico, permitiendo la

implementación de soluciones impulsadas localmente. Para liberar todo su potencial, es imperativo proporcionarles el apoyo y la financiación necesarios. Al empoderar a la sociedad civil, empoderaremos las voces de los marginados y vulnerables, asegurando que sus necesidades y aspiraciones sean escuchadas y atendidas.

Intervenciones prometedoras dirigidas por los jóvenes y la sociedad civil están surgiendo en todo el mundo. Desde una herramienta de monitoreo del Código BMS desarrollada por la Alianza de la Sociedad Civil en Zimbabwe hasta una aplicación móvil para proteger a los niños y las familias del impacto dañino de la comercialización de alimentos poco saludables en Vietnam, hasta un programa de mujeres líderes para el desarrollo para mejorar los resultados de WASH y nutrición en Madagascar, [la sociedad civil está generando un cambio duradero en la vida de las personas.](#)

4. Hacer que los responsables de los compromisos rindan cuentas

Finalmente, a medida que navegamos por los complejos desafíos de remodelar nuestros sistemas alimentarios, es esencial monitorear y evaluar las acciones y compromisos de todas las partes interesadas. Juntos, [todos somos responsables](#) de fomentar un cambio positivo que beneficie a todos. Esto requiere transparencia, evaluaciones basadas en datos y mecanismos para el compromiso y la participación. También implica revisar los compromisos existentes y alinearlos con las políticas y los planes nacionales, en particular con las vías de transformación de los sistemas alimentarios que se desarrollaron como parte de la Cumbre de las Naciones Unidas sobre los Sistemas Alimentarios, cuando correspondía.

Reconociendo el importante papel del sector privado dentro de los sistemas alimentarios, es imperativo abordar los posibles conflictos de intereses que puedan surgir. Pedimos el desarrollo de un marco sólido de rendición de cuentas corporativa que podría ser una herramienta poderosa para que los gobiernos se involucren efectivamente con las empresas dentro de sus propios países y para responsabilizar a las grandes empresas multinacionales por sus acciones, asegurando que las contribuciones del sector privado se alineen con los objetivos de sistemas alimentarios justos, resilientes y equitativos.

Mientras nos reunimos virtualmente y en persona en torno al momento del balance de los sistemas alimentarios de las Naciones Unidas, dejemos que nuestras voces se eleven juntas, exigiendo sistemas alimentarios justos, resilientes y equitativos para el bienestar de la humanidad y la sostenibilidad de nuestro mundo. Debemos aprovechar esta oportunidad para encender el cambio y forjar un futuro en el que los alimentos nutritivos sean un derecho, no un privilegio, un futuro en el que nadie pase hambre y en el que nuestros sistemas alimentarios realmente nutren la salud de nuestro planeta.